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Ahir al matí, Jaume Bartu-
meu, excap de govern i líder 
de SDP Progressistes, va con-
vocar als mitjans a la porta 

de l’edifici administratiu de Govern 
per replicar les declaracions fetes pel 
candidat de DA a les pròximes elecci-
ons generals i cap de govern en fun-
cions, Xavier Espot, sobre les negoci-
acions de l’acord d’associació amb 
la Unió Europea. Bartumeu va expo-
sar que «ahir el candidat de DA va fer 
unes declaracions en les quals parla-
va de què no s’ha de confondre l’opi-
nió pública, tampoc no s’ha de fer ex-
periments, i també parlava de capa-
citat i d’experiència en la negociació. 
Jo vull fer referència a aquestes tres 
qüestions» fent al·lusions a la confu-
sió pública, Bartumeu va demanar 
al cap de govern en funcions que «no 
enganyi i que no menteixi en aques-
ta qüestió», matisant que no es pot, 
en aquest punt del curs de les nego-
ciacions, «enganyar sobre si ja tenim 
acords establerts com a part de l’acord 
d’associació.», segons Bartumeu. L’ex-
cap de govern va explicar que per to-
tes les persones que tinguin coneixe-
ments en l’àmbit de les negociacions 
internacionals, «sap que, fins que tot 
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Bartumeu respon a les 
declaracions de Xavier Espot
L’excap de govern al·lega que és DA qui no està qualificada per negociar amb la Unió Europea
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El Partit Socialdemòcrata 
proposa lluitar pels drets de la 
gent gran. Ahir a la tarda la can-
didata del PS per Andorra la Ve-
lla, Marian Sanchiz, va posar en 
relleu el problema que pateix la 
gent gran amb les pensions, i ho 
va relacionar amb l’habitatge. 
Així doncs, va posar en èmfasi 
que «si la gent jove que treballa 
moltes vegades no es pot perme-
tre un lloguer, encara menys un 
avi amb una pensió baixa».

A més, Sanchiz va destacar 
la proposta del partit per co-
brir per la CASS el servei de po-
dologia: «sembla una cosa sense 
importància, però molta gent 
gran té diabetis i només amb pa-
tir una petita ferida pot acabar 
en coma o, fins i tot morir», va 
explicar la candidata del PS per 
Andorra la Vella. H

La pèrdua de poder adquisitiu 
és una de les prioritats assenya-
lades pels candidats de la coa-
lició de PS i X’Ordino durant 
la seva campanya pels comicis 
d’aquest diumenge. Pere Mas, 
número dos de la candidatu-
ra, va fer unes declaracions a la 
premsa, on assenyalava que una 
de les principals causes de la infla-
ció es troba en una inversió estran-
gera no regulada i amb falta de su-
pervisió, apuntava Mas. El candi-
dat ordinenc va declarar també, 
que «el creixement desmesurat de 
la població, l’especulació, els resi-
dents fiscals, que venen a Andorra 
a fer negoci i poca cosa més», són 
factors que fan augmentar aques-
ta pèrdua de poder adquisitiu en 
la població ordinenca, que es fan 
presents en problemàtiques com 
les de l’habitatge, segons Mas.H

PS vol cobrir 
la podologia a 
la capital per 
la gent gran

PS i X’Ordino 
denuncien 
l’empobriment 
de la població
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PS SDP+ proposa la reorganització del 
SAAS i vetllar pels professionals sanitaris

La número sis de la llista nacional 
de PS SDP+, Maria del Carmen Gar-
cia, ahir a la plaça de l’Hospital Nos-
tra Senyora de Meritxell, va exposar 
les propostes relacionades amb sa-
nitat del seu partit. «Una de les coses 

que portem en el nostre programa 
és la reorganització del SAAS. La nos-
tra proposta és crear diferents para-
públiques més petites que gestionin 
de forma més autònoma, però sem-
pre sota el Ministeri de Salut», va de-
tallar Garcia. 

Respecte a la saturació que hi ha 

al servei d’urgències, la número sis 
va comentar que «necessitem una 
ampliació de l’hospital perquè amb 
l’augment de població s’ha quedat 
petit. Necessitem solucions de forma 
més immediata». Una d’aquestes és 
cuidar als professionals sanitaris ac-
tuals oferint avantatges en l’àmbit sa-
larial i millorar tant la qualitat de vi-
da com la laboral. 

Des del partit socialdemòcrata 
també volen aconseguir que vinguin 
professionals de fora. Garcia va co-
mentar que són conscients que «els 
tràmits burocràtics per aconseguir 
entrar al país són complicats». També 
va afegir que «un cop ja han entrat es 
troben amb el problema de l’habitat-
ge». Relacionat amb això va comentar 
que «seria important facilitar l’allot-
jament perquè es quedin els que ja 
estan i els que puguin venir de fora».

Garcia va concloure dient que han 
de treballar en «un conjunt de condi-
cions per obtenir que els professio-
nals de fora vulguin venir». H

Volen millorar les condicions de vida al país per atraure nous treballadors de la salut
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no estigui acordat, no hi ha res acor-
dat». Bartumeu exemplificava aques-
ta explicació amb l’acord del tabac i 
FEDA, al·legant que mentre no existei-
xi un acord global, aquests acords en-
tre Andorra i la UE pel futur text, no 
estan tancats. Tot seguit, el progres-
sista va referir-se a la cita d’Espot on 
el candidat demòcrata exposava que 
«no s’han de fer experiments». Bar-
tumeu va acceptar que coincideixen 
en això amb el partit demòcrata. Pe-
rò, tot i així, acusa al Govern de DA de 
què «hi ha hagut experiments durant 
aquests últims quatre anys, durant els 
quals, Espot amb Riba és un tàndem i 
un experiment que ha fracassat». L’ex-
cap de govern justifica aquest «fracàs» 
per la no elaboració d’estudis d’im-
pacte sobre els escenaris que suposa-
rien el fet de tenir o no l’acord d’as-
sociació amb la Unió Europea, «que 
impedeix tirar cap endavant una bo-
na negociació», segons el progressis-
ta, a més de «fer molts PowerPoint, pe-
rò no s’han sabut explicar a la ciuta-
dania les conseqüències d’un acord» 
d’aquestes magnituds. Continuant 
amb la seva resposta a les declaraci-
ons d’Espot, Bartumeu va criticar les 
mateixes manifestacions emprades 
ahir per «patrimonialitzar per un par-
tit polític una qüestió d’estat», quali-
ficant aquesta actitud com un error 

i una «qüestió indefensable». A con-
tinuació, Bartumeu va voler compa-
rar les capacitats i l’experiència amb 
les quals Espot es referia ahir per dur 
a terme aquest tipus de negociacions, 
«s’autoatribueix, única i en exclusiva, 
la capacitat i l’experiència», segons el 
progressista. Bartumeu es pregunta-
va «quina capacitat i quina experièn-
cia? La capacitat és, més aviat, una in-

capacitat. I, en tot cas, les declaracions 
d’ahir, demostren una prepotència 
digna de millor causa». L’excap de go-
vern al·legava que Espot no pot negar 
la seva experiència, ja que «el 1990, el 
govern del qual jo era ministre de fi-
nances, va signar a Brussel·les l’actu-
al, i encara vigent, l’acord comercial 
amb la Comunitat Econòmica Euro-
pea». En contrapartida, Bartumeu va 

exposar que «Landry Riba i Espot en-
cara no han posat en marxa l’aplica-
ció de cap acord amb la Unió Europea, 
s’ho han trobat fet». Altres exemples 
d’experiència mencionats pel líder 
progressista van ser l’acord moneta-
ri amb la Comissió Europea del 2011, 
mencionant que «cap dirigent de cap 
entitat bancària que em vulgui des-
mentir» sobre que «l’acord moneta-
ri va salvar el sector financer andorrà 
l’any 2015. Si no l’haguéssim tingut, 
hauríem tingut molts problemes de 
solvència, liquiditat i credibilitat in-
ternacional. A més, vull recordar que 
alguns candidats de DA en aquestes 
eleccions, el 2011, van estar fent cam-
panya contra l’acord monetari i dient 
que s’havia de tornar enrrere, això es-
tà a les hemeroteques». Amb aquest 
últim antecedent, Bartumeu qüestio-
nava la capacitat de negociació i credi-
bilitat amb la Unió Europea de mem-
bres de DA com Espot, Torres o Ense-
nyat, quan, l’any 2011, «van tenir la 
irresponsabilitat de negar l’ evidèn-
cia de què havíem fet una bona nego-
ciació? Aquesta és la diferència entre 
capacitat i incapacitat», va sentenci-
ar Bartumeu. Finalment, el progres-
sista va reiterar que la qüestió de la 
Unió Europea «només la podem trac-
tar com una qüestió d’estat. Nosaltres 
la tractarem així, amb la mà estesa.»H
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